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To nie jest tak, że to, co się zaczęło to sie skonczyc musi. Swiat nie jest zadnym zwierciadlem. A 
ludzki zywot nie jest punktem, ktory sie zbliza do krawedzi tego zwierciadla po to, zeby ja 
przekroczyc i mknac dalej po drugiej stronie. Moj najlepszy ludzki Wzor, moj Profesor, Profesor 
Jan Stankowski tez nie wierzyl w taka  symetrie.  Wierzyl w wytlumaczalnosc praw fizycznych i w 
niewytlumaczalnosc praw pozafizycznych.  
 
Spotkalem go w moim zyciu dzieki Jego Malzonce – Pani Profesor Stankowskiej, niespelna 30 lat 
temu kiedy to byla ona  recenzentem mojej pracy dyplomowej. Juz pare dni po mojej obronie 
rozmawialem z Nim. Nie moglem wowczas uwierzyc, ze w tych „brudnych czasach“ mogl zaistniec 
ktos, kto calym sercem mogl jednoczesnie kochac Fizyke, Rodzine, Boga i Ojczyzne.  Ale On tak 
wlasnie zyl i jak mogl – realizowal. Ostatnie swoje  lata poswiecil zagadce asymetrii w zagadnieniu 
spinu elektronowego.  Niezwykly i naprawde niewyjasniony temat. Chcialbym to do konca 
zrozumiec..... 
 
Ale wowczas, kiedy go po raz pierwszy spotkalem byl On wlasnie po podrozy do Leiden w 
Holandii. Wrocil zachwycony nadprzewodnictwem i efektem Josephsona. Szukal kogos, kto 
moglby ten temat rozbudowac i ... cos z tym zrobic. I, za co Jemu wdzieczny jestem i pozostane - 
znalazl i wybral mnie.  
 
W tym samym czasie wypatrzyl rowniez mozliwosc utworzenia laboratorium do badan w niskich 
temperaturach – w zakladzie odazotowiania gazu ziemnego w Odolanowie. Produktem ubocznym  
procesu odazotowania byl ciekly hel – najwazniejszy, decydujacy skladnik prowadzenia badan nad 
fizyka niskich temperatur.   Dzieki Jego staraniom powstalo wowczas jedyne w swoim rodzaju 
laboratorium naukowe wykorzystujace zaplecze przemyslowej produkcji. To tez w tamtych czasach 
bylo  bardzo nowe i trudne. Ale jakze potrzebne. A jak niemozliwe do realizacji w owczesnych 
warunkach politycznych wydawalo sie to przedwsieziecie to chyba nie potrzeba wspominac.  
Profesorowi sie udalo! Jego dzielo powstalo, istnieje i nadal bedzie istniec! 
 
Jest tak wiele publikacji i dokumentow pokazujacych wielkosc osiagniec Profesora Stankowskiego, 
ze nie ma potrzeby aby je  teraz cytowac. Zostawmy to historykom nauki polskiej. 
Nieopublikowane zostaje to co On zrobil dla innych ludzi i ja chcialbym tutaj przypomniec, co On  
zrobil dla mnie, kiedy podczas mojej obrony pracy doktorskiej (1986) umial wybronic moje 
naukowe racje wobec zarzutow jezykowych. Moze to byl moj duzy blad odpowiedziec na recenzje, 
ze „nie lubie rezimu i dlatego uzywam okreslenia mod“. Wiele godzin mojej niepewnosci, kiedy 
oczekiwalem na wynik Rady Naukowej zostana na zawsze w mojej pamieci i wiem, ze tylko jeden 
Czlowiek mogl mi w tym pomoc, aby moje racje obronic - moj promotor, moj Profesor, Profesor 
Jan Stankowski. 
 
Nie lubie i nie chce uzywac slowa „umarl“ ani „odszedl“. Wole powiedziec „przeszedl“. Moj 
Profesor „przeszedl“ wlasnie na druga, te niesymteryczna strone. I tam tez sie wkrotce z nim 
spotkam. I wcale sie o to nie martwie. Predzej ciesze. 
 
 
 
 
 
 
   


